
طی مراسمی با حضور مسئول 
ســتاد اجرایی فرمــان حضرت 
چند  از  بهره بــرداری  امام)ره(، 
طرح تولیدی در اســتان اردبیل 

آغاز شد.
در این مراســم کــه دکتر مخبر 
رئیس ستاد اجرایی حضرت امام )ره( 
و مســئولان استانی حضور داشتند از 
طرح تولید شمش و قطعات فولادی 
در کارخانه تولید فولاد سپهر سبلان، 
تولید سرم های تزریقی در شرکت آرتا 
سرم، تولید انواع آبمیوه از کنستانتره 
در شرکت شمیم شفت نوش و تولید 
کــود شــیمیایی در کارخانه زردکوه 
اردبیل بهره برداری شد. این طرح ها با 
مشارکت ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( در قالب طرح های اقتصادی 
برکت در این اســتان اجرا شده است. 
همچنین در حاشــیه این مراســم 4 
مدرســه  برکت افتتاح شد و عملیات 
اجرایی ســاخت 13 مسجد برکت در 
مناطق محروم اســتان اردبیل بطور 

هم زمان آغاز گردید.
حجــم  کــه  اســت  گفتنــی 

مشارکت های اقتصادی ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام )ره( در طرح های 
توانمندسازی اقتصادی مناطق محروم 
کشــور تاکنون به 31 هزار میلیارد و 

860 میلیون ریال رسیده است.
طرح هــای  ایــن  راه انــدازی 
توانمندســازی اقتصادی که از طریق 
مشارکت بنیاد برکت با بخش خصوصی 
حاصل می شــود منجر به کارآفرینی 
بــرای 135 هزار نفر در مناطق کمتر 

توسعه یافته  کشور خواهد شد.
بنیــاد برکت که از آذرماه ســال 
1386 با پیگیری رئیس ستاد اجرایی 
فرمان حضــرت امــام )ره( با هدف 
فرصتهای بخش خصوصی  شناسایی 
به عنوان موتور توانمندسازی اقتصادی 
در مناطق کمتر توســعه یافته کشور 
تاســیس شده اســت، در راه اندازی 
طرح های عمرانی، زیربنایی اقتصادی، 
مدرسه ســازی و تأســیس و توسعه 
پروژه هـای اقتصـادی در بخش های 
کشاورزی و صنعتی نیز به گـــونه ای 
عمـل می کند که این پروژه هــا، دارای 
تاثیر کـلی بر توسعه اقتصـادی مناطق 

محـروم و کمـتر توسعه یافته کشور، 
توسعه  شــغلی،  فرصت های  افزایش 
کارآفرینــی، فقرزدایی و جلوگیری از 
مهاجرت نیروهای محلی داشته باشند.
بنیاد برکت تاکنون در 209 طرح 
اقتصادی مشــارکت داشته که 131 
طرح در حال اجرا است و 78 طرح نیز 
پایان یافته و از آنها خروج کرده است.

اقتصاد مقاومتی 
عصاره مردمی کردن اقتصاد

همچنین در مراسم افتتاح کارخانه 
آرتا سرم برکت در اردبیل رئیس ستاد 

اجرایی فرمان حضرت امام )ره( گفت: 
خصوصی سازی در کشور ما به دلالی 
منجر شده و آنگونه که انتظار می رفت 
در بعد خصوصی سازی، کارها به مردم 

واگذار نشده است.
محمد مخبر تصریح کرد: باید به 
معنای واقعی در همــه عرصه ها کار 
به مردم واگذار شــود نه اینکه عده ای 
بخواهنــد به بهانه خصوصی ســازی، 
کارها را به صــورت گروهی بر عهده 
بگیرند و بر اقتصاد و منابع این کشور 

سنگ بیندازند.

رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( افزود: به ســهولت می توانیم 
توطئه های دشمن را با ساختار سیاسی 
و اقتصــادی توانمند خنثی کرده و به 
بهترین وضعیت کشورمان را اداره کنیم 
تا طمع دشمن کمتر شده و دست از 

توطئه و ترفند بردارند.
وی یادآور شد:  در اقتصاد مقاومتی 
عصاره اصلی مردمــی کردن اقتصاد 
اســت تا اقتصــاد به معنــای واقعی 
به دســت ملــت بیفتد کــه در حال 
حاضر این کار انجام نشــده و به بهانه 
خصوصی سازی، کار در دست عده ای 
خاص است تا آنها بتوانند تصمیم گیری 

کرده و وارد عمل شوند.
رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( یادآور شــد: تشــکیلات ما 
مدعی نیســت که تدابیر حضرت آقا 
را به نقطه رضایت و مطلوبیت رسانده 
اســت، اما خوشحال هســتیم که در 
مسیر فرمایشات مقام معظم رهبری 

حرکت می کنیم.
مخبر تمرکز مقام معظم رهبری 
را در یــک دهه اخیــر در نامگذاری 

ســال ها روی بخــش اقتصادی تأمل 
 برانگیز توصیف کرد و ادامه داد: همه 
این تأکیــدات حکایت از آن دارد که 
اگر به اقتصاد داخلی خود تکیه کنیم، 
تحریم ها اثر نخواهد داشت و اگر امروز 
نگرانی داریم به دلیل آن است که در 
این یک دهه خوب و شایســته عمل 
نکرده ایم. رئیس ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امــام )ره( همچنین با اعلام 
اینکه تا کنون 209 طرح اقتصادی را 
در کشــور اجرا کرده یا در دست اجرا 
داریم و تکمیل یک هزار و 700 طرح 
زیربنایی نیز در اولویت ســتاد است، 
یادآور شــد: 18 هزار کودک زیر 10 
ســال یتیم تحت پوشــش داریم که 
سعی می کنیم در بخش درمانی نیز در 
خدمت رسانی به مناطق محروم امکانی 
را فراهــم کنیم تا مــردم به بهترین 

پزشکان دسترسی داشته باشند.
مخبــر از مشــارکت بنیاد برکت 
در ســاخت 10 بیمارستان در سطح 
کشور خبر داد و گفت: اصل مأموریت 
ما توانمندسازی اقتصادی مردم مناطق 

محروم است.

اقتصادی
صفحه 4

یک شنبه ۳۱ خرداد ۱۳۹4 
4 رمضان۱4۳6 - شماره ۲۱۰۸۸

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

افتخاری دیگر از دولت تدبیر
قاچاق سال 93 چهار برابر کالاهای قانونی !

روزنامه آفتاب یزد
آفتاب یزد به بررســی وضعیت قاچاق کالا از مبادی قانونی کشور 
در سال 93 با بهره گیری از نظر کارشناسان پرداخته و نوشته: قاچاق 
کالا از مبادی قانونی به چند شکل صورت می گیرد و به نظر می رسد 
متولی آن، یک نفر نباشد. علل آن متعدد است؛ پولشویی، کم اظهاری، 

پرداخت سود و عوارضی کمتر از میزان واقعی...
گاهی حتی برخی از کالاها به کشــور وارد می شوند که تعرفه آنها 
بسیار بالا است و واردکننده اگر بخواهد آن کالا را به کشور وارد کند 
باید با تعرفه بســیار بالا این کار را انجام دهد، بنابراین در این حالت 
نوعی از قاچاق به کشور از مسیر گمرک و مبادی قانونی انجام می شود 
که بر اســاس آن واردکننده، آن کالای مشخص با تعرفه بالا را به نام 
کالای دیگر و با تعرفه پایین تری از گمرک ترخیص و به کشــور وارد 

می کند، بنابراین کالایی وارد کشور می شود اما با نام کالایی دیگر...
مجیدرضا حریری، عضو کمیسیون واردات اتاق بازرگانی در گفتگو 
بــا »آفتاب یــزد«، قاچاق کالا به صورت رســمی و قانونی را الفاظی 
صوری می داند. حریری معتقد است باید از آنها به »تخلفات گمرکی« 
یاد کنیم. وی در این خصوص به آفتاب یزد می گوید: »این مفاهیم به 
صورت صوری به کار برده می شــود، اما معنی مشخصی ندارد. اتفاقی 
که در گمرک افتاده است، این است که اظهار در حال حاضر به صورت 
الکترونیکی انجام می شود. زد و بندهای بین صاحب کالا و مأمور ارزیاب 

گمرک می تواند در عدم ارائه اظهارها کمک کند.
 مبحث دیگری وجود دارد که آن هم تعداد ردیف های تعرفه زیاد 
است که در گذشته از 16 به 14 رسیده است. دلیل این کار این است 
که تا پایان سال 96 به 6 ردیف تعرفه برسد. ولی امسال به 10 ردیف 
تعرفه رسیده است. تعداد ردیف های تعرفه هم می توانست محلی برای 
سوءاستفاده باشد. به عنوان مثال اگر شما ذرت حیوانی بیاورید، 4 درصد 
باید سود عوارض بدهید. در صورتی که ذرت های دیگر بالای 80 درصد 
سود دارد. کافی است که بتوانید در گمرک این را به جای آن اظهار کنید.
عضو کمیسیون واردات اتاق بازرگانی معتقد است: هیچ کدام از این 
تخلفات، قاچاق نام ندارد: »البته من اسم این کار را قاچاق نمی گذارم. 
مثلًا فرض کنید تا مدت ها پیش ســود و تعرفه چادر مشکی 4 درصد 
بود، هرچه که مشــکی بود به عنوان چادر مشکی اظهار می شد، اینها 
تخلفات گمرکی است. تخلفات گمرکی در همه جای دنیا وجود دارد، 
منتها ما در ایران اسم همه آنها را عوض می کنیم و در نهایت همه آنها 
به یکدیگر می پیچد و باعث آدرس غلط می شود. به همین دلیل اصل 
موضوع قاچاق در مملکت ما دارد راه غلطی می رود و با زوایای کم به 
آن پرداخته می شود. قاچاق درایران یک کار سازمان یافته است. دیگر 
کار مرزنشــینی که کوله بری می کند و با قاطر قاچاق می کند، نیست. 
دقت کنید که قاچاق نه به عنوان مواد خام که به عنوان کالاهایی ساخته 
شده و آماده در حال تردد است. دیگر کالاهایی با تعرفه های پایین را 

کسی قاچاق نمی کند.«
مجیدرضا حریری آماری عجیب به ما داد. میزان قاچاق در ســال 
93، چهار برابر کالاهای قانونی اســت. وی در این باره گفت: در سال 
93 کالای ســاخته شده ای که توسط تجار جابه جا شد، در مجموع 5 
میلیارد دلار بود. اما آنچه قاچاق شد، 20 میلیارد دلار بود، یعنی 4 برابر 
واردکنندگان قانونی. تا صحبت از حمایت از تولید می شود، می گویند 

جلو واردات باید گرفته شود یا مثلًا تعرفه ها باید بالاتر رود...
با این کارها می خواهند آدرس قاچاقچی را گم کنند که چه کسی 
اســت. به عنوان مثال نوعی از ســیگار به نام مارلبرو در مملکت ما به 
هیچ وجه نمایندگی ندارد. اما مارلبرو بیشترین مصرف سیگار خارجی 
در کشــور را در بردارد. در واقع به شــکل سازمان یافته ای از یک کالا 
وارد می شود. اگر اراده ای است باید بگردیم و بفهمیم این اراده ها چه 

کسانی هستند. یک مثال دیگر یخچال فریزر ساید بای ساید است.
 مگــر چقدر یخچال فریزر ســاید بای ســاید از گمرک ترخیص 
می کنیم. آمارها موجود اســت، امــا نگاه کنیم، ببینیم چقدر یخچال 
فریزر ساید بای ساید در بازار موجود است و فروخته می شود. نمی توانیم 
بگوییم یخچال فریزر ساید بای ساید با قاطر یا کوله بر قاچاق می شود، 
قطعاً به صورت ســازمان یافته قاچاق می شــوند. آدرس های غلط و 
پرت کردن حواس مردم از موضوع اصلی قاچاق، کار غلطی است. همه 
چیز تمیز و حساب شده وارد می شود. پیدا کردنش هم در عین حال 

کار سختی نیست.«
سوء استفاده دولت از بی اطلاعی مردم

 از مفهوم رشد اقتصادی
روزنامه خراسان

خراســان  درباره چرایی عدم پذیرش رشــد اقتصادی 3 درصدی 
از ســوی مردم نوشت: معمولاً مفاهیم اقتصادی دارای تعاریف دقیقی 
هستند که عامه مردم از آن بی اطلاع هستند و برمبنای همین بی اطلاعی 
مســئولان سوء استفاده می کنند. یکی از این موارد سوء استفاده رشد 
اقتصادی است. رشــد اقتصادی در علم اقتصاد به معنای بزرگ شدن 
تولید اقتصاد در یک سال نسبت به سال قبل است. مثلًا زمانی که می 
گوییم در سال 93، حدود 3 درصد رشد داشته ایم، یعنی مجموع تولیدات 

کشور در سال 93 نسبت به سال 3،92 درصد افزایش داشته است. 
با توجه به این تعریف، ســال پایه )سال قبل( اهمیت بسیاری پیدا 
می کند. برای این منظور است که در سال های بعد از جنگ ما رشدهای 
2 رقمی را تجربه کردیم. از آنجا که اقتصاد در ســال های 91 و 92 به 
دلیل سیاست های اقتصادی غلط و تحریم ها در سطح پایینی از تولید 
قرار داشــت، در سال 93 با اندکی بهبود رشد 3 درصدی حاصل شد. 
یعنی با وجود اینکه ما فاصله زیادی با سطح تولیدات سال 90 داریم، 
اما رشد امسال مثبت شد. لذا، مثبت شدن رشد اقتصادی اتفاق عجیبی 
نبوده اســت و نمی توان آن را دستاوردی بزرگ برای دولت یازدهم به 

شمار آورد...
مردم رشــد اقتصادی را در رونق کسب و کارشان می بینند. وقتی 
مغازه ها شــلوغ شود و تقاضا برای انواع خدمات آنها افزایش یابد رشد 
اقتصاد لمس خواهد شد. دقیقاً به همین دلیل رشد 3 درصدی اقتصاد 
در سال گذشته کمتر لمس می شود. نگاهی به ترکیب رشد اقتصادی در 
بخش های مختلف در سال گذشته نشان می دهد بخش هایی با بیشترین 

اشتغال، کمترین سهم را در رشد اقتصادی داشته اند...
 در پایان باید این نکته را یادآور شد که مرکز رسمی انتشار آمارهای 
تولید و رشــد اقتصادی، مرکز آمار است و این سازمان هنوز آمارهای 
مربوط به سال 92 را اعلام نکرده است که باید دلیل آن را از مسئولان 
این سازمان جویا شد تا بتوان نتیجه گیری صحیح تری در زمینه رشد 

اقتصادی در سال 93 صورت داد.

اقتصاددرآینهرسانهها

سخنرانی
بمناســبت فرا رسیدن ماه مبارک رمضان ماه نزول 
قرآن و به منظور بهره برداری بیشتر از فیوضات معنوی 
ایــن ماه در دهه اول روزها بعد از اقامه نماز ظهر و 
عصر بمــدت ده روز در مسجدالاقصی تهرانپارس 
بین فلکه دوم و ســوم مراســم برقرار است. در این 
مجلس خطیب گرامی حجت الاسلام والمسلمین 

فرقانی خراسانی افاضه می فرمایند.
حسین ابراهیمی - امام جماعت مسجد الاقصی

قیمت بازارنوع سکه
913000سکه تمام طرح جدید
909500سکه تمام طرح قدیم

459000نیم سکه
253000ربع سکه

172000گرمی
92715هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3278دلار
3725یورو
5200پوند

896درهم

سرویس اقتصادی-
ســکوت معنادار مرکز آمار 
درباره رشد اقتصادی مورد ادعای 
دولت انتقاد رسانه حامی دولت را 

برانگیخت.
اخیرا بانک مرکزی، رشــد تولید 
ناخالص داخلی کشور در سال 1393 
نســبت به ســال 1392 را 3 درصد 
اعلام کرد، اما ســکوت مرکز آمار به 
عنوان تنها نهاد رسمی اعلام نرخ رشد 
اقتصادی در قبال این عدد، باعث انتقاد 

رسانه حامی دولت شد.
ایســنا در گزارشی نوشت: »این 
سکوت مرکز آمار از سال گذشته آغاز 
شــد که نوبخت - معاون برنامه ریزی 
و نظارت راهبــردی رئیس جمهور- 

رشدی 4/6 درصدی را برای سه ماهه 
اول این سال اعلام کرد، نرخی که از 
سوی کارشناسان اقتصادی به سختی 
قابل پذیرش بود و از ســوی دیگر در 
حدود یک ماه قبل از این، گفته های 
نوبخت حاکی از رشــدی مثبت نیم 
درصدی طبق آخرین آمار و داده های 

مرکز آمار بود.
آخرین آمــار مرکز آمار حاکی از 
رشــد اقتصادی در پایان سال 1392 
و منفی 2/2 درصد با احتســاب نفت 
بوده است، البته بعد از آن نوبخت نیز به 
نقل از این مرکز به آمار رشد مثبت نیم 
درصدی اشاره کرد که فاصله زیادی 
با رشــد 4/6 درصدی بانک مرکزی 
داشت، پس از آن دیگر نام نرخ رشد 

اقتصادی در لیست آمارهای مرکز آمار 
دیده نشد.«

با این حال ســخنگوی دولت در 
حالــی از نرخ بــالای 4 درصد دفاع 
می کرد که این آمار با توجه به ادعای 
دولت مبنی بر رشد منفی 5 درصدی 
در ســال قبل از آن بســیار عجیب 
به نظر می رســید. در واکنش به این 
خبر بود که عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس با »افسانه ای« خواندن 
این نرخ، آن را »به شدت غلط انداز« 

دانست!
مرکز آمار هم که تا آن زمان یکی 
از دو نهاد معتبر اعلام آمار اقتصادی 
به شمار می رفت، با خودداری از تأیید 
نظرات دولت، شــائبه مخدوش بودن 

این داده ها را بیشــتر کرد و با ادامه 
پیدا کردن این ســکوت، در پی اعلام 
نرخ رشد اقتصادی سال 93 از سوی 
بانک مرکزی، بالاخره صدای اعتراض 

این رسانه حامی دولت بلند شد.
این اختلاف نظرها در شــرایطی 
اســت که طبق مصوبه اخیر شورای 
عالی آمار تنها مرجع رســمی انتشار 
آمارهای اقتصادی مرکز آمار اســت. 
در جلســه خرداد ماه 94  این شورا 
که به ریاست نوبخت، رئیس سازمان 
مدیریــت و برنامــه ریزي کشــور و 
با حضــور نمایندگانــی از نهادهای 
اقتصادی دولت به عنوان اعضاي شورا 
برگزار شد، انتشار آمار واطلاعات براي 
کلیه دســتگاه هــاي اجرایي ممنوع 

اعلام شــد و تنها متولي انتشار آمار، 
مرکزآمارایران معرفي گردید.

رئیس مرکز آمار هم در این رابطه 
گفته بود:  براســاس ماده 54 قانون 
برنامه پنجم توســعه، مرجع رسمی 
تهیه، تولید و انتشار آمارهای رسمی از 
جمله نرخ رشد و تورم مرکز آمار ایران 
است و اگر دستگاه دولتی بخواهد آمار 
رســمی تهیه کند باید از مسیر مرکز 
آمار ایران و با مصوبه شــورای عالی 
آمار این کار را بــا نظارت مرکز آمار 

ایران اجرا کند.
عادل آذر در آذر ماه ســال قبل، 
اعلام کرد برای اعلام نرخ رشد نیمه 
اول سال، منتظر به دست آمدن نتایج 
مقدماتی سرشماری کشاورزی است، 

بنابراین قرار است نرخ رشد بعد از به 
دست آمدن نتایج سرشماری محاسبه 
و اعلام شود، اما با گذشت نزدیک به 
6 ماه از این وعده، نرخ رشد اقتصادی 
در ردیــف آمارهای ایــن مرکز قرار 

نگرفته است.
حال بایــد منتظر ماند و دید که 
از تیرمــاه که قانونا مرکــز آمار تنها 
مرجع صدور آمــار اقتصادی خواهد 
شد، واکنش این نهاد نسبت به روایت 
دولت از رشــد اقتصادی چه خواهد 
بود؟ نرخ رشــد مثبتی که به اعتقاد 
کارشناســان حتی در صورت صحت 
آن، عمدتا مربوط به شرکت های دولتی 
بوده است و نه بخش خصوصی که از 

حمایت دولت محروم مانده است.

عضو انجمن صنایع کاغذ تصریح کرد: مصوبه تامین 20 درصدی 
تجهیزات کارخانه ها از تولید داخل غیرکارشناسی است و وزارت صنعت 

نیز نظارتی بر اجرای آن ندارد.
جــواد باقری در گفت وگو با فارس با بیان اینکه مبنای تولید داخل بودن 
تجهیــزات مورد نیاز در خطوط تولید کارخانه ها از ســوی وزارت صنعت به 
صورت غیرکارشناسی تعیین شده است، گفت: بر اساس تاکید وزارت صنعت، 
در ایجاد خط تولید یک واحد صنعتی در زمینه تولید کاغذ باید 20درصد از 

ارزش سرمایه لازم برای ایجاد خط تولید صرف خرید از داخل شود.
وی افزود: مبنای تعیین شده در این مورد، کارشناسی شده نیست زیرا اولا 
سهم 20 درصدی از »ارزش« تجهیزات تعیین شده، نه از »تعداد« تجهیزات 
و ثانیا بانک اطلاعات کاملی از تجهیزات ساخت داخل وجود ندارد و نمی دانیم 

در چه بخش هایی، تولید داخل صورت می گیرد. 
باقری ادامه داد: این در حالی است که نظارت دقیقی بر نحوه تامین این 
20 درصد ســاخت داخل وجود ندارد و روش های مختلفی برای دور زدن آن 

وجود دارد.
وی تصریح کرد: برای نظارت دقیق بر این موضوع باید کار به تشکل های 
مربوطه سپرده شــود، زیرا آنها می توانند بررسی کنند که چه میزان ساخت 

داخل در یک پروژه عملیاتی شده است.

رئیس سابق کمیسیون واردات اتاق بازرگانی از آمارسازی 720 
میلیارد دلاری گمرک در بحث واردات در دولت قبل انتقاد کرد.

مجید رضا حریری در گفت وگو با نسیم با رد آمار واردات 720 میلیارد 
دلاری در دولت های نهم و دهم بیان کرد: واردات در هشت سال دولت قبل 
425 میلیارد دلار بوده اســت و اگر همه موارد مورد ادعای گمرک را هم 

حساب کنیم از 550 تا 600 میلیارد دلار تجاوز نخواهد کرد.
وی افــزود: این که ما در طول ســالیان دولت نهم و دهم مقدار زیادی 
درآمدهای نفتی داشــتیم، که مدیریت نشد و انضباط مالی در هزینه کرد 

آنها نبود، یک واقعیت است ولی نباید بی انصافی کنیم.
این عضو ســابق اتاق بازرگانی خاطرنشان کرد: این که منابع کشور در 
روزهای اول تحریم در ســالهای 89 یا 90 به حراج گذاشــته شد و با دلار 
1126 تومانی وارداتی انجام شد که اصلًا مصلحت نبود، حرف درستی است 
و اصل اینکه بر منابع ارزی خود برای روز مبادا که همان روز تحریم است، 
کنترلی نداشتیم منطبق بر واقعیت است، اما برای زدن حرف درست احتیاج 

به آمار نادرست نیست و احتیاج نیست ما در آمار اغراق کنیم.
حریری با اشاره به آمار گمرک تصریح کرد: چیزی که آمار گمرک نشان 
می دهد این اســت که سالانه حول و حوش 30 تا 40 میلیارد دلار در این 
سالها واردات رسمی انجام شده است و اگر کالای قاچاق وارد شده به کشور 
را در هشت سال دولت های نهم و دهم را سالی 10 میلیارد دلار هم حساب 
کنیم، می شود 50 میلیارد دلار، پس رقم نهایی واردات با احتساب قاچاق، 

حول و حوش 500 تا 520 میلیارد دلار است.
وی واردات فرآورده های نفتی را، قابل محاسبه در گمرک ندانست و بیان 
کرد: اگر فرآورده های نفتی را هم بخواهند حســاب کنند، چون آن هم از 
گمرک واردمی شود، قاعدتاً باید در آنجا قابل محاسبه باشد، ولی در واقعیت 

قابل محاسبه نیست، بنابراین باز هم 720 میلیارد دلار محقق نمی شود.
این فعال بازرگانی با اشــاره به میزان واردات کالای رسمی عنوان کرد: 
شما فکر می کنید که ما در سال چقدر می توانستیم فرآورده نفتی وارد کنیم 
و فرآورده نفتی هم که واردمی کردیم به جز بنزین چیز دیگری نبوده که آن 
هم رقمش مشخص است و نمی توانست از سالی پنج میلیارد دلار بیشتر شود.
حریری افزود: اگر ما سالی 40 یا 50 میلیارد دلار هم فرآورده نفتی به 
کشور آورده باشیم و اگر این رقم را حساب کنیم، هر بلایی سر آمار واردات 

در هشت سال احمدی نژاد بیاوریم، بالاتر از 600 میلیارد دلار نمی شود.
وی با بیان اینکه گمرک مسئول اعلام آمار واردات قاچاق نیست و این 
امر ســتاد مشــخصی دارد ادامه داد: براساس شنیده های ما سال 84 حول 
و حوش پنج میلیارد دلار کالای وارداتی قاچاق داشــتیم که این اواخر به 
18-17 میلیارد دلار رســیده بود، بنابراین میانگین آن سالانه 10 میلیارد 

دلار بیشتر نمی شود.
وی با انتقاد از بیان آمار غلط واردات از ســوی دولتمردان عنوان کرد: 
به اندازه کافی همین عدد و رقم ها برای اینکه منطقی با مردم حرف بزنیم 

کفایت می کند و نیاز به آمارسازی برای محکوم کردن دیگران نیست.

عضو ســابق شــورای عالی 
بازدیدهای میدانی  مسکن گفت: 
عملا  مهر  مسکن  می دهد  نشان 

تعطیل شده است.
افشــین پروین پــور در گفت وگو 
با تســنیم، اظهار کرد: متاســفانه در 
خصوص روند پیگیری مســکن باید 
گفت که روند اجرایــی این طرح در 
دولت یازدهم متوقف شده است. این 
که عنوان می شــود در دولت یازدهم 

بیش از 425 هزار واحد مسکن افتتاح 
شده است تمام واقعیت نیست.

وی ادامه داد: بر مبنای آمارهایی 
که دولت یازدهــم در ابتدای تحویل 
مســکن مهر اعلام کرد بیش از 350 
هزار واحد در مرحله اتمام نازک کاری 
از دولت دهم تحویل گرفته است. این 
یعنی این که دولت یازدهم تنها حدود 
75 هــزار واحد به این آمــار افزوده 
اســت و 350 هزار واحد از 425 هزار 

واحدی که اعلام می شــود در دولت 
دهم در مرحله اتمام نازک کاری تحویل 

شده است.
وی بــا بیان اینکــه در حقیقت 
عملکرد دولت یازدهم ســالانه کمتر 
از 35 هزار واحد در مسکن مهر بوده 
افزود: در دو سالی که مسکن مهر وارد 
فاز تحویل واحد شــد سالانه بیش از 
500 هزار واحد به مردم تحویل شده، 
در خصوص روند فروش اقســاطی و 

فرآیند تحویل نیز از سالی 500 هزار به 
سالی 200 هزار واحد تنزل داشته که 
در این زمینه هم کاهش 60 درصدی 
مشاهده می شود. کارشناس مسکن در 
پاســخ به این پرسش که عامل اصلی 
کند شــدن روند تکمیل مسکن مهر 
چیست گفت: این مسئله چند عامل 
اساســی دارد. عامل اول عدم جدیت 
وزیــر در خصوص پیگیری مســکن 
مهر اســت. عامل دوم عدم هماهنگی 

بین بخش های مختلف دولت و عدم 
هماهنگی بیــن معاونت های مختلف 
وزارت راه و شهرســازی اســت. امــا 
مهمترین عامل در این خصوص انحراف 

در منابع مسکن مهر است.
پروین پور افزود: متاســفانه دولت 
به جای اینکه پول مســکن مهر را در 
روند اتمام مسکن مهر هزینه کند در 
جاهای دیگر مانند وام خرید پروژه های 
زیرســاختی هزینه می کند. از سوی 

دیگر تخصیص منابع مالی به مسکن 
مهر، از ماهانه 700 میلیارد تومان به 
80 میلیارد تومــان در دولت یازدهم 
رسیده است. این یعنی اینکه نزدیک 
به 90 درصد کاهش منابع داشته است. 
بنابراین وقتی پول نیست نباید انتظار 
داشت که پروژه هم ادامه داشته باشد. 
آنچه که تصاویر و بازدیدهای میدانی 
به ما نشــان می دهــد عملا تعطیلی 

مسکن مهر است.

معاون وزیر اقتصاد دولت موسوم به اصلاحات تاکید کرد دولت عمدا 
ارزش بورس را پایین آورده است.

حیدر مستخدمین حسینی با انتقاد از وضعیت فعلی بازار بورس خاطرنشان 
کــرد: دولت در بورس چیزی که تحویل گرفــت 150 میلیارد دلار بود، ولی در 
حال حاضر ارزش بورس 95 میلیارد دلار اســت، یعنی دولت 55 میلیارد پول را 

از مردم گرفت، و ابطالش کرد.
معاون وزیر اسبق اقتصاد عنوان کرد: یعنی اگر شما یک میلیون تومان سرمایه 
در آن برهه می خریدید، در حال حاضر سرمایه شما زیر 500 هزار تومان می شد 
و قسمت زیادی از آن از بین رفته بود، بنابراین دولت به این صورت نقدینگی را 

جمع کرد یعنی بازار سرمایه را عمدا با سیاست های اقتصادی به این جا کشاند.
حیدر مســتخدمین حســینی همچنین گفت: دولت یک برنامه منســجم 
اقتصادی ندارد و نقشــی در کاهش تورم نداشته است و در واقع کاهش تورم به 

دلیل کارکردهای خود اقتصاد است.
معاون وزیر اقتصاد دولت موسوم به اصلاحات در گفت وگو با نسیم در تشریح 
دلایــل افزایش نقدینگی در دولت یازدهم اعــلام کرد: یکی از دلایل آن کاهش 
ارزش پول ملی بوده که باعث شــده تورم خودش را در جامعه تخلیه کند، زیرا 

وقتی دلار 3500 تومان شد، آثار تورمی خود را بر همه کالاها برجای گذاشت.
وی افــزود: چون کاهش ارزش پول ملــی در یک مقطعی ثابت مانده و آثار 
تورمی خود را قبلا پیاده کرده، بنابراین تورم در حال حاضر یک حالت ثابتی است.
این اقتصاددان بیان کرد: هدفمندی یارانه ها که تزریق پول نقد در جامعه بود، 
هم آثار تورمی خود را تخلیه کرده است، بنابراین قیمت ها دیگر به واسطه تزریق 

یارانه نقدی به جامعه افزایش نمی یابد.
مســتخدمین حســینی با تاکید بر تلاش دولت در عدم ســرمایه گذاری در 
بخش های مختلف اقتصادی گفت: شما امروز در هیچ کجا نمی توانید سرمایه گذاری 
کنید، که بازار بورس یکی از این موارد است که به وضعیت فعلی دچار شده است.
مستخدمین حسینی عنوان کرد: در حال حاضر این سؤال مطرح است که این 
وجوه نقدینگی کجا باید بیاید سرمایه گذاری شود، نه در حوزه تولید سرمایه گذاری 
می شود، نه در حوزه مسکن می تواند سرمایه گذاری شود، چون بازار مسکن راکد 
اســت، و نه در حوزه بازار سرمایه سرمایه گذاری می شود، تنها به بانک ها می رود، 

بدون این که زحمتی صرف شود و مالیاتی گرفته شود.
وی در تشریح وضعیت فعلی نقدینگی در نظام بانکی کشور هم تصریح کرد: 
در بانک ها هم اگر 700 هزار ســپرده ای که در بانک ها قرار دارد را بررسی کنیم، 

بخش عمده ای از این سپرده ها که در قالب تسهیلات درآمده، قفل است.

دبیر انجمن صنایع لبنی ضمن 
انتقاد از تصمیم اخیر ســازمان 
حمایت مبنی بر الزام کارخانجات 
لبنی به خرید شــیرخام هزار و 
لبنی  صنایع  گفت:  تومانی   440
توان خرید شیرخام با این قیمت 

را ندارند.
به گــزارش مهر، رضا باکری در 
نشستی خبری با اشاره به اقدام اخیر 
از مصرف کنندگان  سازمان حمایت 
و تولیدکننــدگان مبنــی بــر الزام 
کارخانجات صنایع لبنی به پرداخت 
یکهزار و 440 تومان در ازای خرید 
از دامداران  هر کیلوگرم شــیرخام 
و اســتقرار بازرسان این سازمان در 
کارخانجات جهــت تحقق این امر، 
اظهار داشت: مصوبه خرید شیرخام 
به قیمت یکهــزار و 440 تومان از 
دامداران در تیر ماه سال گذشته در 
یارانه ها تصویب و  ستاد هدفمندی 
ابلاغ شــد اما به دلیل شرایط رکود 
تورمــی حاکم بر جامعه که ســهم 
عمــده آن را کاهش قــدرت خرید 
خانوار تشکیل می داد، اجرای مصوبه 

مذکور محقق نشد.
لبنی کشور  انجمن صنایع  دبیر 
با بیان اینکه طی این مدت شیرخام 
از دامــداران به قیمت یکهزار و 200 
تومــان تــا یکهــزار و 250 تومان 
خریداری شــده اســت، گفت: طبق 
قانون، ما به التفاوت قیمت دســتوری 
و قیمت تعادلی در بازار باید توســط 
دولــت پرداخت شــود و تقاضای ما 
از مســئولان اقتصادی دولت اعم از 
وزارت صنعت، وزارت جهاد کشاورزی، 
سازمان حمایت، ستاد تنظیم بازار و 
معاونت اجرایی رئیس جمهور این است 
که راه حل های اقتصادی مناسب برای 

چنین مسائلی اتخاذ کند.
وی بــا بیان اینکــه وقتی دولت 
مدیــران بنگاه های تولیــدی را الزام 
بــه خرید ماده اولیه گــران می کند 
در حالی که توانایی فروش متناسب 
بــا آن را ندارند، بنگاه ها دچار ضرر و 
زیان خواهد شد، گفت: در صورتی که 
دولــت صنایع لبنی را ملزم به خرید 
شــیر خام به قیمــت یکهزار و 440 
تومان کند، با توجه به اینکه برای ما 

امکان افزایش قیمت فرآورده ها وجود 
ندارد، صنایع یکهزار و 200 میلیارد 
تومان زیــان خواهند کرد و این کار 
نتیجه ای جز ورشکستگی کارخانجات 

نخواهد داشت.
وی در پاســخ به پرسشی مبنی 
بر اینکــه واکنش صنایــع لبنی به 
تصمیم دولت چه خواهد بود؟ اظهار 
داشــت: ما تفکــری در زمینه توقف 
تولید یــا کاهش میزان تولید نداریم 
و معتقد هستیم چنین اقدامی منجر 
به نابودی بنگاه های تولیدی و اقتصاد 
بنابراین کارخانجات  کشور می شود، 
لبنی نــه تنها کاهش تولیدی اعمال 
نخواهند کرد بلکه با ظرفیت کامل به 
کار خود ادامه می دهند، ضمن اینکه 
این مسئله از طریق مراجع ذی صلاح 

پیگیری خواهد شد.
باکری با بیــان اینکه در صورت 
اعمال نــرخ یکهــزار و 440 تومان 
برای شــیر خــام میانگیــن قیمت 
فرآورده هــای لبنی حدود 16 درصد 
نســبت به قیمت های فعلی افزایش 
پیدا می کند، اضافه کرد: این افزایش 

قیمــت امکان پذیر نیســت، چرا که 
درآمد مردم متناسب با هزینه ها بالا 
نرفته و آنان قدرت خرید فرآورده های 
لبنی را نخواهند داشت، ضمن اینکه 
در حال حاضر نیز شرکت های ما قادر 

به فروش فرآورده های خود نیستند.
دبیر انجمن صنایع لبنی با بیان 
اینکه سه کالای اصلی شیر، ماست و 
پنیر 80 تا 85 درصد تولید محصولات 
لبنی را تشــکیل می دهنــد، گفت: 
تولید بستنی طی یک سال گذشته 
12 درصد کاهش پیدا کرده اســت، 
ضمن اینکه دلیل این مسئله کاهش 
قدرت خرید مردم گزارش شده است 
و براساس گزارشات اعلام شده بستنی 
چوبی 500 تومانی بالاترین ســهم 
فروش و بستنی های لوکس تر که تا 
قیمت دو هزار تا دو هزار و 500 تومان 
عرضه می شوند، کمترین سهم فروش 

را در بازار دارد.
این مقام مسئول از توقف واردات 
چوب بســتنی مصرفی در کشور تا 
پایان ســال 94 خبر داد و افزود:  تا 
پایان امســال واردات چوب بستنی 

مصرفی در کشور متوقف و چوب های 
مورد اســتفاده همگــی از تولیدات 

داخلی خواهد بود.
دبیر انجمن صنایع لبنی با بیان 
اینکه روزانه دو هزار و 500 تن مازاد 
شیر خام در کشور وجود دارد، گفت: 
شــرایط فعلی باید با افزایش مصرف 
خانوار اصلاح شــود. ما اعتقاد داریم 
در شرایط فعلی باید روزانه حدود سه 
هزار و 500 تن شــیر در قالب شیر 
مدارس بین دانش آموزان و دانشجویان 

توزیع شود.
باکری با بیــان اینکه این میزان 
شــیر برای پوشــش 17 میلیون و 
800 هــزار دانش آمــوز و دانشــجو 
مورد اســتفاده قرار می گیرد، افزود: 
بدین ترتیب هر دانشجو و دانش آموز 
روزانه 200 سی ســی  شــیر رایگان 
دریافت می کند اما از آنجا که تامین 
اعتبــار و بودجه این طرح توســعه 
دولت امکان پذیر نیســت، پیشنهاد 
ما این بود که مســئولان این مشکل 
را بــا مردم درمیــان بگذارند و خود 
مصرف کنندگان این مســئله را حل 

کنند. بدین ترتیب که روی فیش های 
آب، برق، گاز، تلفن همراه و تلفن ثابت 
هزار و 400 تومان )جمعا 7هزار تومان 

در ماه( از مردم دریافت شود.
در ادامه این نشست محمد فربد 
نایب رئیس انجمن صنایع لبنی کشور 
با بیان اینکه قرار نیست در پی اتفاقات 
اخیر پیشامد خاصی رخ دهد، گفت: 
انجمن صنایع لبنی از طریق مکاتبه 
با مقامــات ذی ربط این مســئله را 
دنبال خواهــد کرد و دولت باید این 

مابه التفاوت را بپردازد.
وی تصریح کرد: انجمن قصدی 
برای تغییر قیمت فرآورده های لبنی 
در بــازار ندارد؛ به خصــوص در ماه 
مبارک رمضان هیچ افزایش قیمتی 

در این زمینه اتفاق نخواهد افتاد.
درصــدی   6 افزایــش  فربــد، 
هزینه هــای تولید لبنیات در ســال 
جاری را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
ما درخواســت این افزایش قیمت را 
به دستگاه های مربوطه ارائه کرده ایم 
و منتظر تصمیــم آنها در این زمینه 

هستیم.

گفت:  اقتصــاددان  یــک 
لوازم  واردات شکر،  سلطان های 
خانگی و میوه، به ازای هفتاد یا 
هشتاد درصد از سهم بازار که در 

اختیار دارند مالیات نمی دهند.
در  اقتصــاددان  عبــدی،  بیژن 
گفت وگــو با »نســیم« بــا انتقاد از 
ثروتمندان  مالیات توسط  نپرداختن 
تصریح کرد: وقتی بخش اعظم اقتصاد 
ما با واسطه گری اداره می شود، میزان 
خرده فروشــی هم در کشور افزایش 

پیدا می کند.
عبدی گفت: حجم خرده فروشی 
در کشــور ما با اســتناد به آمارهای 
دولت های گذشته، 5 برابر نیاز مردم 
است، و این فعالیتها شغل محسوب 
می شــود، اما در جایی ثبت نمی شد  
در همه رشته ها از لبنیات و خوراک 

تا رشته های دیگر وجود دارند.
وی تصریح کرد: دولت برنامه ای 
برای ثبت اعــداد به عنوان ورودی و 

خروجی در این مشاغل ندارد.
عبدی خاطرنشــان کرد: تلاش 
بــرای افزایش درآمدهــای مالیاتی 
دولت حرف قشــنگی است، ولی ما 
آخرش ســراغ چه کســی می رویم؟ 

سراغ شرکت هایی که در دفاتر ثبت 
می شوند و تلاش می کنند که قانونی 
کار کنند یا معاملاتی که ثبت می شود 
که این نوع نگاه خود یک خســران 

است.
وی افــزود: دولــت از یک طرف 
می خواهد بــا مالیات درآمدهایش را 
تامین کند و از طرف دیگر می خواهد 
برای اشاعه عدالت در جامعه از کسانی 
که از خدمات اســتفاده بیشــتری 
می کننــد، مالیات بیشــتری بگیرد، 
ولی در نهایت کســانی که شــفاف 
شفافیتشان  چوب  می کنند،  زندگی 

را می خورند.
دولت نمی خواهد از برخی 

مالیات بگیرد!
این اقتصــاددان در ادامه گفت: 
همه می دانیم کــه اقتصاد ما حالت 
سلطانی دارد و سلطان واردات شکر، 
گوشت، لوازم خانگی، میوه در کشور 
وجود دارد، حالا این ســوال مطرح 
می شود که این سلطانها چقدر مالیات 
می دهند؟ آیا این ســلطانها به ازای 
هفتاد و یا هشــتاد درصد از سهمی 
که از بازار در اختیــار دارند مالیات 

می دهند؟

وضعیت  کرد:  خاطرنشــان  وی 
مالیات این افراد مشخص نیست، زیرا 
دولت حواسها را پرت می کند تا اقشار 

ضعیف و متوسط مالیات دهند.
این اقتصاددان با انتقاد از حمایت 
از انحصار در کشــور گفت: اگر واقعا 
انحصــار در کشــور ما به رســمیت 
شــناخته شده اســت که البته من 
بعیــد می دانم که در نظام اســلامی 
انحصارگری به رسمیت شناخته شود 
و مردم نادیده گرفته شوند، به دلیل 
سیاست های غلط بوده که از قبل بنا 

نهاده شده است.
چرا از رانت خوارها مالیات 

نمی گیرند؟
عبدی گفت: چرا کسی نمی پرسد 
مالیات  رانت خوارهــا چقــدر  کــه 
می دهند؟ اصلاح نظام مالیاتی حرف 
غلطی نیســت، اما نبایــد در مرحله 
اجرای آن به سراغ ضعفا رفت، وقتی 
تولیدی در کنار نباشدمالیات باید از 

چه چیزی به دست بیاید.
وی افزود: هرچقدر پول به اقتصاد 
کشور تزریق می شود دولت بازهم ادعا 
می کند منابعش کم است، اما باید از 
دولتمردان این سوال را پرسید که مگر 

قرار است چه اتفاقی را با این پول رقم 
بزنند که به این شکل حرف می زنند و 
مگر 700 تا 800 هزار میلیارد تومان 

پول کمی است؟
اقتصادی  مسائل  کارشناس  این 
خاطرنشان کرد: همین 700 یا 800 
هزار میلیارد تومان نقدینگی با سرعت 
گردش پول در شبکه بانکی، مبلغ به 
شدت عظیمی می شود، بنابراین اینکه 
با وجود این ارقــام، ما بازهم کمبود 
نقدینگی داریم، بسیار نامشخص است.
عبدی با بیان این که »بخشی از 
اقتصاد و یا صنایع کشور ما وابسته به 
دلارهای نفتی است« گفت: هرچقدر 
هــم ریال بــه جامعــه تزریق کنید 
بالاخره برای خرید و واردات مواد اولیه 
ماشین آلات و تکنولوژی های مورد نیاز 
به دلار احتیاج دارید، بنابراین شاید 
منظور دولتمردان از نداشتن منابع، 
منابع ارزی باشد که فعلا در این زمینه 
به دلیــل تحریم ها محدودیت  وجود 
دارد کــه این مســئله همواره وجود 

داشته است و چیز جدیدی نیست.
بیژن عبدی با اشاره به تاکید مقام 
معظم رهبری بر پیدا کردن راهکاری 
از ســوی دولت برای جبران کمبود 

منابع اظهار کــرد: نکته ای که مقام 
معظم رهبری روی آن تاکید داشتند 
صرفه جویی در ریخت و پاش ها بود که 

دولتمردان باید به آن توجه کنند.
وی با بیان این مطلب که »باید 
سرفصل هزینه های جاری دولت جدا 
شــود« به نســیم گفت: مقام معظم 
رهبری ضمن تاکیــد بر لزوم یافتن 
راهکاری بــرای جبران کمبود منابع 
دولت به چند نکته هم در این زمینه 
اشــاره کردند که یکــی از آنها تکیه 
دولت به کالاهای تولید داخل است.

این کارشــناس اقتصادی افزود: 
خیلــی از کالاهای وارداتــی نمونه 
داخلی دارد، امــا تولیدکنندگان ما 
به دلیل شرایط رکود یا مقدار خیلی 
کمی تولیــد می کنند که بنابراین یا 
در آستانه ورشکستگی قرار دارند یا 

ورشکست شدند.
عبدی گفت: دولت باید به جای 
تمایل برای واردات کالاهای مشابه، 
جهت گیری خود را به سمت استفاده 
از کالاهای داخلی سوق دهد، زیرا این 
راهبرد به رونق اقتصادی و اشــتغال 
کمــک می کند و همچنیــن باعث 
می شد که ارز کمتری از کشور خارج 

شود یا اگر ارزی هم قرار است خارج 
شود به سمت نیازهای اساسی تر برود.

جلوی ریخت و پاش و 
پاداش های عجیب و غریب 

دولتی گرفته شود
وی خاطرنشــان کرد: نکته دوم 
ریخــت و پاش هایــی اســت که در 
محاســبات خیلی روی آن حســاب 
نمی کنیم، مثل همایش هایی که در 
طول ســال برگزار می شود و کسی 
نمی داند که در طول ســال چند صد 
همایش توسط دستگاه های دولتی و 
شبه دولتی برگزار می شود و هزینه های 
سرانه آنها چقدر می شود و در نهایت 

خروجی این همایش ها چیست؟
این اقتصاددان با انتقاد از برخی از 
پاداش هایی که در برخی از شرکت های 
دولتی و شبه دولتی پرداخت می شود، 
تاکید کرد: باید جلــوی پاداش های 
عجیبی که در برخی از شــرکتهای 
دولتی، شبه دولتی، بانکها و به خصوص 
در شــرکتهای حوزه نفــت و گاز و 
پتروشیمی و فولاد پرداخت می شود 
گرفته شــود، چون هم به بی عدالتی 
دامــن می زند و هم مصــرف را بالا 

می برد.

بهره برداری از طرح های تولیدی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام در استان اردبیل

سکوت معنادار مرکز آمار درباره رشد اقتصادی

یک اقتصاددان:

واردکنندگان دانه درشت مالیات نمی دهند
معاون وزیر اقتصاد دولت اصلاحات:

دولت یازدهم ارزش بورس را
 پایین آورده است

رئیس سابق کمیسیون واردات اتاق بازرگانی:
اعلام 720 میلیارد دلار واردات در دولت قبل

آمار سازی غیرمنصفانه است

عضو سابق شورای عالی مسکن:

مسکن مهر در دولت یازدهم عملا تعطیل شده است

دبیر انجمن صنایع لبنی کشور:

تصمیم دولت صنایع لبنی را ورشکسته می کند
عضو انجمن صنایع کاغذ ایران:

مصوبه تامین تجهیزات کارخانه ها
 از تولید داخل دور زده می شود


